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Zachęcamy mieszkańców gminy Bralin do wywieszenia flagi gminnej oraz państwowej

Program:

10.11.2024 r. 
Sanktuarium Maryjne na Pólku - koncert patriotyczny po mszy św. 
Wystąpią: Bożena Jabłońska- skrzypce, altówka oraz Sławomir Jabłoński- akordeon

11.11.2024 r. 
11:15 Msza święta w intencji Ojczyzny - kościół parafialny pw. św. Anny w Bralinie
Po mszy św. złożenie kwiatów pod Pomnikiem Ofiar Represji i Walk o Wolność 
12:30 Montaż słowno-muzyczny w wykonaniu uczniów bralińskiego “Kopernika” 
- hala sportowa w Bralinie

Wójt Gminy Bralin, 
Dyrektor Szkoły Podstawowej im. Mikołaja Kopernika w Bralinie

zapraszają na

Narodowe ŚwiętoNarodowe Święto
NiepodległościNiepodległości

Gminne Obchody Narodowego Święta NiepodległościGminne Obchody Narodowego Święta Niepodległości

 Duże inwestycje prorozwojowe zmienią Gminę Bralin. Naj-
bliższe 15 miesięcy dla gminy Bralin będą czasem realizacji du-
żych inwestycji. Dzięki wsparciu dofinansowaniami z rządowych 
programów, będziemy zmieniać naszą gminę. Środki finansowe 
zaangażowane w przeprowadzenie zaplanowanych działań to 
blisko 20 milionów złotych, a może być jeszcze więcej, gdyż cze-
kamy na informację o wynikach konkursów na dofinansowania, 
do których zgłosiliśmy swój akces. 

Rok 2025 rokiem dużych inwestycji prorozwojowych
• „Termomodernizacja budynków gminnych” – W ramach tego 
zadania zostanie wykonana termomodernizacja budynku Urzę-
du Gminy Bralin wraz z budynkiem przyległym, którego cze-
ka całkowita przebudowa. Przeprowadzona zostanie również 
termomodernizacja Domu Ludowego w Nowej Wsi Książęcej, 
która będzie zakładać wykonanie ocieplenia budynku, moder-
nizację systemu ogrzewania oraz dachu. Zmiany nastąpią także 
w Domu Ludowym w Chojęcinie, gdzie powstanie nowy system 
C.O., a budynek Świetlicy Profilaktyczno-Środowiskowej „Tęcza” 
w Bralinie zmieni się z zewnątrz, poprzez ocieplenie budynku 
i  wymianę okien. Na koniec w Klubie „Senior+” w Bralinie zo-
stanie wykonane ocieplenie tylnej części tego budynku. Wyko-
nawcą zadania będzie Przedsiębiorstwo Handlowo-Usługowe 

Jakie inwestycje będą realizowane: 
• „Budowa kanalizacji w miejscowościach Nosale i Działosze” 
– W ramach zadania zostanie zaprojektowana i wybudowana 
sieć kanalizacji sanitarnej grawitacyjnej i tłocznej wraz z prze-
pompowniami ścieków. Zostanie wykonane zasilenie elektrycz-
ne przepompowni i placów wokół nich oraz doprowadzenie do 
przepompowni ścieków sieci wodociągowych, zakończonych 
hydrantami nadziemnymi DN 80 mm. Dzięki realizacji tego za-
dania kolejne dwa sołectwa - Nosale i Działosze - wejdą do syte-
mu sieci kanalizacyjnej gminy Bralin. Pierwsze etapy tego przed-
sięwzięcia już trwają. Koniec prac zaplanowano na sierpień 2025 
roku. Wykonawcą zadania jest firma PPUH INSTALEX Grzegorz 
Sośnicki z Kalisza. 

Projekt elewacji Świetlicy Profilaktyczno-Środowiskowej „Tęcza" 
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 Oficjalnie zakończono prace termo-
modernizacyjne w szkołach na terenie 
gminy Bralin. Inwestycja została zrealizo-
wana dzięki dofinansowaniu pozyskane-
mu w ramach drugiej edycji Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych Gmina Bralin w kwocie 
4 400 000,00 zł. Całkowita wartość zadania 
to 5 811 008,19 zł.

 Budowa nawierzchni drogi wewnętrz-
nej w Nowej Wsi Książęcej o długości ok. 
251 m i szerokości min. 4,0 m została za-
kończona. W ramach zadania powstała 
nawierzchnia asfaltowa wraz z poboczami 
z kruszywa kamiennego oraz krawężnikiem, 
fragment chodnika w ciągu drogi powia-
towej z dojściem do wiaty przystankowej, 
linia oświetlenia ulicznego wzdłuż drogi 
wewnętrznej oraz kanalizacja deszczowa 
z odprowadzeniem wód opadowych do ist-
niejącego rowu. Wykonawcą zadania było 

Zakończenie prac termomodernizacyjnych

Termomodernizacja „Kopernika”

Nowa elewacja Zespołu Szkół w Nowej Wsi 
Książęcej

Zakończono budowę drogi
wewnętrznej w Nowej Wsi Książęcej

Kępińskie Przedsiębiorstwo Drogowo-Mo-
stowe S.A. w Kępnie. Kwota 1 025 159,33 zł 
pochodzi w całości z budżetu gminy Bralin. 
Inwestycja budowy tej drogi była wyczeki-
wana wiele lat przez mieszkańców miejsco-
wości Nowa Wieś Książęca. Bardzo się cieszę, 
że brakujący element sieci dróg gminnych 
w  sołectwie Nowa Wieś Książęca w  końcu 
został zrealizowany. Jest to sukces wspólnego 
działania dwóch kadencji samorządu gminy 
Bralin – powiedział wójt Karol Wanzek. 

red. Nowa nawierzchnia asfaltowa

 Prace termomodernizacyjne objęły 
Szkołę Podstawową im. Mikołaja Kopernika 
w Bralinie oraz Zespół Szkół im. Ks. Michała 
Przywary i Rodziny Salomonów w Nowej 
Wsi Książęcej. Zakres prac obejmował mię-
dzy innymi ocieplenie ścian zewnętrznych, 
wymianę stolarki okiennej i  drzwiowej, 

zmianę kolorystyki elewacji, modernizację 
instalacji ciepłej wody użytkowej, moder-
nizację instalacji elektrycznej oraz instalacji 
grzewczej. Wykonawcą zadania inwesty-
cyjnego było Przedsiębiorstwo Handlowo-
-Usługowe K-C Kinga Czysta. Dzięki zakoń-
czonym pracom termomodernizacyjnym, 
szkoły staną się bardziej przyjazne środo-
wisku, a uczniowie będą mogli uczyć się 
w lepszych warunkach. Ponadto, obniże-
nie kosztów ogrzewania przyniesie realne 
oszczędności dla budżetu gminy, które 
będzie można przeznaczyć na inne cele 
związane z rozwojem lokalnej społeczności. 
Placówki oświatowe po termomodernizacji 
nie tylko zmieniły swój wygląd, ale rów-
nież wzbogaciły wizualnie dwie największe 
miejscowości gminy Bralin. 

red. 

K-C Kinga Czysta. Zakończenie prac zaplanowano na listopad/
grudzień 2025 roku. 
• „Modernizacja i przebudowa sieci wodno-kanalizacyjnej oraz 
Stacji Uzdatniania Wody w Gminie Bralin” – Zadanie podstawo-
we obejmuje wykonanie modernizacji i przebudowy sieci wodo-
ciągowej na SUW Bralin, SUW Nowa Wieś Książęca, pompowni 
wody Weronikopole oraz wykonanie w formule zaprojektuj i wy-
buduj kontenerowej strefowej pompowni wody wraz z instalacja-
mi wodociągowymi w miejscowości Chojęcin-Szum. Będzie ona 
polegać na opracowaniu kompleksowej dokumentacji projekto-
wej wraz z uzyskaniem pozwolenia na budowę oraz wykonaniem 
robót budowlanych i niezbędnej infrastruktury technicznej do po-
prawnego użytkowania. Ta długo wyczekiwana inwestycja wpły-
nie na poprawę świadczonych usług w zakresie dostaw wody na 
terenie całej gminy Bralin. Planowane zakończenie prac - luty 2026 
roku. Wykonawcą prac będzie firma HYDRO-MARKO Sp. z o.o. Sp. k. 
z Jarocina.

• „Modernizacja infrastruktury oświetleniowej na terenie Gmi-
ny Bralin” – Realizacja tego zadania będzie polegać na moder-
nizacji oświetlenia ulicznego. Gmina planuje zmniejszyć zużycie 
energii oraz koszty jej utrzymania. W ramach zadania na terenie 
gminy Bralin zostanie wymienionych 365 opraw. Przedsięwzię-
cie zrealizuje firma Centrum Zaopatrzenia Energetyki ELTAST 
Sp. z o.o., z siedzibą w Radomiu. Zakończenie prac nastąpi nie 
później niż czerwiec 2025 roku. 
 Jak widać, w ciągu tych najbliższych miesięcy wiele się bę-
dzie działo, a to nie wszystkie przedsięwzięcia i realizacje, które 
na rok 2025 zostały zaplanowane. Wykonanie tych planowanych 
działań wpłynie na uzyskanie nowych możliwości funkcjonowa-
nia gminy Bralin, uzyskamy oszczędności na wprowadzeniu no-
wych mechanizmów w obiektach gminnych, a także w znaczący 
sposób poprawimy walory estetyczne wielu miejscowości naszej 
gminy. 

red. 
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Nowe stawki za wodę i ścieki 

Nagrody wójta dla nauczycieli z okazji ich święta
 14 października br. obchodzony był Dzień Edukacji Naro-
dowej, znany także jako Dzień Nauczyciela. To święto, podczas 
którego uczniowie, rodzice i społeczność lokalna dziękują na-

uczycielom za ich trud i poświęcenie w codziennej pracy edukacyj-
nej.
 Wójt gminy Bralin Karol Wanzek postanowił uhonorować tych 
nauczycieli, którzy szczególnie wyróżnili się w swojej pracy. Nagrodę 
w Szkole Podstawowej im. Mikołaja Kopernika w Bralinie otrzymała 
Pani Grażyna Wróbel, nauczycielka geografii i wiedzy o społeczeń-
stwie oraz pan Michał Górecki, dyrektor szkoły podstawowej w Brali-
nie. W Zespole Szkół im. Ks. Michała Przywary i Rodziny Salomonów 
w Nowej Wsi Książęcej nagrodę przyznano Panu Andrzejowi Mirow-
skiemu – nauczycielowi języka polskiego i historii, z kolei w Przed-
szkolu „Kwiaty Polskie” w Bralinie nagroda ta przypadła Pani Renacie 
Mazurowskiej. 
 Nagrody wręczane przez wójta nauczycielom są wyrazem uzna-
nia za ich oddanie i wkład w rozwój edukacji w gminie Bralin. Dzię-
ki takim inicjatywom wzrasta świadomość społeczna na temat roli, 
jaką odgrywają nauczyciele w kształtowaniu przyszłych pokoleń. 
Nauczyciele wyróżnieni Nagrodą Wójta, zostali wytypowani przez 
uprawnione do tego gremia: Radę Rodziców i Radę Pedagogiczną. 

red. 
Nagroda wójta dla dyrektora Michała Góreckiego oraz Pani Grażyny 
Wróbel

 Spółka „Wody Polskie” zatwierdza taryfy wodno-ka-
nalizacyjne co trzy lata dla gmin i miast na terenie całe-
go kraju. Samorządy, w tym samorząd gminy Bralin, nie 
może samodzielnie zaplanować stopniowych podwy-
żek za dostawę wody i odbiór ścieków dla swoich miesz-
kańców, które nie nadszarpnęłyby budżetu domowego, 
dlatego mieszkańcy muszą spodziewać się skokowych 
podwyżek. Nasza ostatnia taryfa była zatwierdzona 
w 2021 roku jeszcze przed m.in. podwyżkami prądu.
 Na pierwsze zaproponowane stawki Spółki „Wody 
Polskie” nie zgodziliśmy się, ze względu na ich wyso-
kość. Ostatecznie po poprawkach i zaprezentowaniu 
naszych argumentów, wniesionych na wezwanie Wód 
Polskich, otrzymaliśmy w decyzji podwyżkę dla wody 
o  25%, a dla ścieków – 31%, które dają nam ceny ta-
ryfy na pierwszy rok jej obowiązywania: dla wody to 
3,27 zł/m3, a dla ścieków 16,78 zł/m3 brutto. 
 Gmina Bralin będzie dopłacała do opłaty za odbiór 
ścieków: dla gospodarstw domowych 1,62 zł/m3, a dla 
pozostałych 1,08 zł/m3.
 Podwyżki wynikają z następujących przyczyn:
- Kosztów utrzymania i eksploatacji sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej oraz urządzeń towarzyszących.
- Wzrostu zużycia i cen prądu.
- Kosztów rozbudowy infrastruktury wodociągowej i ka-
nalizacji sanitarnej (wzrost kosztów inwestycji i remon-
tów).
- Wzrostu kosztów pracy.
 Jako gmina nie mamy głównego wpływu na kształ-
towanie stawek za wodę i ścieki. W zaistniałej sytuacji 
postanowiliśmy, że stawki podatkowe na rok 2025 po-
zostaną na poziomie uchwalonym przez Radę Gminy 

Bralin w 2023 na rok 2024. Zatem w przypadku podatków mamy jasne 
stanowisko – ŻADNYCH PODWYŻEK. 

red. 
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Z kart historii...

 Wczesnym latem 1914 roku w Sarajewie zastrzelono księcia Fer-
dynanda. Konsekwencje tego małego w skali postępku serbskiego 
nacjonalisty były przeogromne. Wkrótce pod bronią stanęły naj-
większe armie Europy. Niemiecka machina wojenna szybko zmo-
bilizowała prawie 4 miliony żołnierzy, którzy wyruszyli na fronty 
Europy. 
 Na przykładzie najbliższej rodziny oraz sąsiadów prześledźmy 
jakie straty osobowe ponieśli mieszkańcy Mnichowic podczas walk 
I wojny światowej. 
 Już w sierpniu rozpoczęto ofensywą w  Arde-
nach, przez które Niemcy chciały dostać się do 
Francji. Tam w sierpniu nad Mozelą lekką ranę od-
niósł Johann Bieniossek z Mnichowic, który służył 
w 6. Batalionie Pionierów. Ta śląska jednostka woj-
skowa w czasach pokoju stacjonowała w twierdzy 
Nyskiej. Towarzysz broni Johanna, Wilhelm Czapla 
(27 lat) poległ 21 sierpnia pod Izel. Wilhelm ożenił 
się w Czerminie. Podczas tej samej ofensywy w Ar-
denach pod Rossignol, 22 sierpnia zginął Paweł 
Schudy (26 lat) z Bralina. Paweł służył w 51. Pułku 
Piechoty. Tego samego dnia, w tej samej bitwie 
poległ podoficer 11. Pułku Grenadierów, Konrad 
Joschinski (21) z Bralina. 
 Walki w Ardenach trwały dłużej. W „Argonen-
wald”, 9  stycznia 1915 zginął Juliusz Menzel (21) 
z  Bralina. Dwa dni później poległ współtowarzysz 
broni Alojz Grossek (20). Obaj służyli w 6. Śląskim Ba-
talionie Strzelców (Jager Bataillon.), Juliusz w kom-
panii 3, Alojz w 4 -tej. Alojz był bratem księdza/arty-
sty Melchiora Grosska. W kwietniu (6) w „Argonenwald” zginął Bernard 
Rossa (20), również z Bralina. Na początku 1915 r. zginął Vincent Halup-
ka z Mnichowic. Uczestniczył w zimowej bitwie w Szampanii.
Na froncie wschodnim również toczono zacięte walki. Stamtąd do-
tarły smutne wieści do Mnichowic. Pod 
Wizną przy Jedwabnem (bardziej znanym 
z wydarzeń z 1941 roku) zginęli koledzy 
ze szkolnej ławy: Stefan Sopart (37) i Jan 
Poszwa (37). Gospodarz Stefan i rolnik Jan 
służyli w 34. Pułku Rezerwy Piechoty. Oby-
dwaj zginęli 2 marca 1915 roku być może 
od tego samego pocisku. W Mnichowicach 
zapłakały ich wdowy i dzieci. 
 Latem roku 1916 na froncie wschod-
nim pod Baranowiczami, w jednej z naj-
krwawszych bitew I Wojny Światowej 
(100 tys. ofiar) zginął Józef Schubiński 
(21). Józef zmarł w  polowym lazarecie 
29 lipca w wyniku odniesionych ciężkich 
ran. Jesienią w bitwie pod Wilnem poległ 
Edward Puchała (28), syn Ignacego i Otylii. Edward służył w 2. Pułku 
Piechoty Rezerwy. Był podoficerem. Również jesienią we wschodniej 
Galicji zginął Józef Pawlik. Równie gorące było lato 1916 na froncie 
zachodnim. 1 lipca rozpoczęła się bitwa nad Sommą, w której wzięło 
udział prawie 3 miliony żołnierzy. Liczba ofiar tej bitwy przekroczyła 
milion. Już w pierwszych dniach (8 lipca) poległ tam Józef Parzonka 
(26) z Mnichowic. 

Nad Sommę nadciągnęli również Śląscy Pionierzy Johana Bieniosska, 
którzy do tej pory walczyli w Północnej Francji. W przedostatnim dniu 
wielkiej bitwy (17 listopada) poległ tam „Pionier” Teofil Seiffert, syn 
Karola z Turkowych. Teofil był drugim kuzynem wujka Roberta Seif-
ferta. Wcześniej w kwietniu pod Verdun zginął Jan Lebek z Chojęcina. 
 Latem 1917 (20.08) ciężko ranny został Edward Puchała (20), 
syn Józefa i Agnieszki Stenzel. Edward z wojny powrócił. Gospoda-
rzył pod numerem 16. Zmarł w polskim obozie na Górnym Śląsku 

w roku 1946. Franciszek Sonnek (39) zmarł w wyni-
ku choroby. Brał udział w bitwie pod Verdun. Fran-
ciszek Kozica (29) zginął latem 1917 pod Reims. 
Wcześniej walczył pod Verdun w 13. Pułku Rezer-
wy. Pod Verdun w sierpniu 1916 poległ Franciszek 
Urbański (22). W kwietniu 1918 (14) ciężkie rany 
odniósł Piotr Zimny (35). Zmarł 18 lipca. Piotr słu-
żył w Pułku 6, który uczestniczył w wielkiej ofensy-
wie wiosennej (Keiserschlacht) w okolicach Som-
my. W sierpniu nad Sommą zginął Paweł Tyrra (22).
 W sierpniu 1917 roku przystąpili do walki Ame-
rykanie. Ich pierwsza samodzielna szarża miała 
miejsce pod Cantigny (28 sierpnia). Wśród 1400 
jej ofiar znalazł się Jan Czekała (30). Gospodarz 
Jan służył w 271. Pułku Piechoty Rezerwy. W Mni-
chowicach pod numerem 2 zastąpiła go siostra 
Agnieszka z Janem Wielochem. Jan Czekała był 
kuzynem dziadka Pawła Moscha. 
 Już po zakończeniu działań wojennych (24 listopa-
da) w  lazarecie w Moers zmarł Anton Kałuża (20). 
Anton urodził się w Żurawińcu. Na wojnę pojechał 

z Mnichowic. Anton służył w Pułku 156. Józef Rychlik (20) zmarł latem 
1918 roku w wyniku choroby. Józef Puchała, syn Ignacego był ranny 
w  jesieni roku 1917. Wcześniej w lipcu ożenił się w Mnichowicach 
z Marią Waloszczyk. W czerwcu 1918 roku zaginął. We wrześniu poda-

no, że znajduje się w niewoli. Zaznaczono, 
że informacja ta oparta jest o obce źródła 
i nie została potwierdzona. Józef z wojny 
powrócił. Wiktor Puchała syn Ignacego 
odniósł lekką ranę w roku 1917. Walczył 
w Pułku 333 w walkach pozycyjnych na Li-
twie. Był górnikiem w Herne. Tam powrócił 
po wojnie wraz z żoną Rozalią Jokiel z No-
wej Wsi Książęcej. Ranny w okolicach Ver-
dun został Filip Schmidt, który przed wojną 
żeniąc się z kuzynką dziadka Juliana, Fran-
ciszką Kupietz, przyprowadził się do Mni-
chowic i został sąsiadem pod numerem 
19 - tym. Filip stracił na wojnie brata Augu-
sta (Verdun) i bratanka Franciszka (Flandria), 
których imiona widnieją na tablicy ofiar 

wojny w Nowej Wsi Książęcej. August był ojcem urodzonego w roku 
1913 o. Pawła Schmidta OMI, późniejszego kapłana diecezji katowic-
kiej. sąsiad Filip (z drugą żoną Zofią Kublik) wyciągnął pomocną rękę do 
rodziny dziadka Juliana w trudnych czasach wypędzeń w latach powo-
jennych. Brat prababci Marii - Paweł Menzel służył w 4. kolumnie floty 
magazynowej grupy generała Remusa von Woyrscha, która operowała 
w Małopolsce. Żołnierze-magazynierzy pracowali w szczególnie trud-

WIELKA WOJNA 1914 – 1918 Udział mieszkańców
Mnichowic i okolic w walkach I wojny światowej
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nych warunkach. Nie posiadali własnej kuchni polowej i na-
miotów. Zgodnie z przekazem rodzinnym, zmarł w Kielcach 
w wyniku choroby. Data jego śmierci jest nieznana. Jego imię 
ukazało się na liście strat z 20 września 1915 roku. Ksiądz An-
ton i reszta wyrośli przy matce Gertrudzie. 
 Dziadek Julian Puchała odniósł lekką ranę pod koniec 
działań wojennych. Pojawia się na liście strat z 11 grud-
nia 1918 roku. Zapisano, że szybko powrócił z powrotem 
do oddziału. Dziadek Julian służył w 23 Pułku Piechoty 
von Winterfeldt (2 Górnośląski), który stacjonował w Ny-
sie. Szlak bojowy pułku (do tej samej formacji- 12 Dywi-
zja - należał 6 Pułk Pionierów Johanna Bieniosska) wiódł 
przez Ardeny, Północną Francji. Walczył w Szampani, w bi-
twie nad Sommą gdzie stracił towarzysza broni z Pułku 
23 Józef Parzonkę. Dalej, we Flandrii, Artois i w wielkiej 
bitwie nad Marną podczas wiosennej ofensywy w roku 
1918. W  czasach zapisu na liście strat Pułk 23 brał udział 
w  bitwie pod Valenciennes. Wcześniej działał w okolicy 
Lens. W  chwili wpisu na listę strat dziadek Julian służył 
w „Minenwerfer Kompagnie” tego Pułku. Nienumerowana 
Kompania „Minenwerfer” (była tylko jedna w pułku) obsłu-
giwała stromotorowe (czyt. stromo-torowe) miotacze min, 
które spadały z góry na okopy wroga. W operacjach wo-
jennych w których uczestniczył zginęły miliony żołnierzy, 
miliony odniosły rany. Urodził się pod szczęśliwą gwiazdą 
jak każdy, który powrócił z tej wojny. W kalendarium szlaku 
bojowego 12 dywizji pod datą 12 listopada 1918 roku zapi-
sano; „Räumung des besezten Gebietes und Marsch in die 
Heimat” (Ewakuacja z zajętych terytoriów i marsz do ojczy-

 Wójt gminy Bralin Karol Wanzek wraz z kierownikiem 
Urzędu Stanu Cywilnego Marzeną Urbańską odwiedzili 
mieszkańca gminy Bralin, pana Bolesława Wróbla, który 
13 września br. obchodził swoje 93. urodziny. Z tej okazji 
obecni przedstawiciele samorządu złożyli Jubilatowi ser-
deczne życzenia zdrowia i pomyślności na kolejne lata.

red. 

Z życzeniami...

Wójt gminy Bralin z życzeniami u pana Bolesława Wróbla

zny). „Marsch (dziadka Juliana) in die Schlesische Heimat” trwał 6 tygodni. 
Dziadek Paweł Mosch szczęśliwie uniknął list strat. 
 „Unteroffizier” Georg Kabus z Rychtala, mąż siostry prababci Marii, Zofii 
Menzel zginął na wiosnę 1916 roku pod Verdun. Walczył w Pułku 38 Rezer-
wy. Paul Pieczonka (brat Antoni SVD) z Turkowych był sanitariuszem. Służył 
w 62. Pułku Piechoty (3 Górnośląski), który był częścią 12 dywizji. Jego szlak 
bojowy pokrywa się więc z szlakiem bojowym kuzyna Juliana Puchały. La-
tem 1918 roku został lekko ranny, później uznano go za zaginionego. Na 
początku 1919 roku odnalazł się w niewoli. Powrócił służyć Bogu.
 Mieszkańcy Mnichowic i okolicznych wiosek przelewali krew na polach 
bitew od Rosji po Francję. Liczby odkrywają okrutną prawdę. Wśród 
poległych znalazło się 17-stu. Dalszych 8 uznano za zaginionych. Na listach 
strat pojawiło się 38 rannych (wielu z nich ciężko) Było wśród nich też wielu 
jeńców wojennych, których dalszych losów nie znamy.
Na zdjęciach Julian Puchała (dziadek autora tekstu) podczas I wojny światowej 

Tadeusz Puchała 

Seniorzy gminy Bralin 
świętowali Dni Seniora

 Dni Seniora to czas, kiedy najstarsi mieszkańcy gminy mają okazję 
do wspólnego świętowania, ale także do podkreślenia swojej roli w spo-
łeczności. Tegoroczne obchody gromadziły liczne grono seniorów, któ-
rzy w ciepłej i rodzinnej atmosferze cieszyli się z możliwości wspólnego 
spędzenia czasu.

Dzień Seniora Koło nr 1 w Bralinie

 W wydarzeniach uczestniczyli również przedstawiciele lokalnych 
władz, w tym wójt gminy Bralin Karol Wanzek, który podkreślał, jak 
ważna jest rola seniorów w życiu społeczności. „To wy, swoim zaanga-
żowaniem i ciężką pracą, przyczyniliście się do tego, jak wygląda nasza 
gmina dzisiaj. Dziękujemy za waszą mądrość i wsparcie, które wciąż nam 
dajecie” – mówił wójt. Dni Seniora to szczególny czas, kiedy starsze po-
kolenie spotyka się, aby celebrować swoje życie, osiągnięcia i wkład 
w rozwój lokalnej społeczności. W tym roku, w gminie Bralin, obcho-
dy zostały zorganizowane przez wszystkie koła PZERiI. W numerze 
100 ŻGB pisaliśmy o Dniu Seniora w Kole nr 2 w Chojęcinie. 
 Dzięki zaangażowaniu kół PZERiI oraz lokalnych władz, seniorzy 
mogli świętować w radosnej atmosferze, integrując się i czerpiąc ra-
dość ze wspólnego spędzania czasu. 

red. 
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XIII Edycja Narodowego Czytania – „Kordian”
Juliusza Słowackiego

 „Kordian” Juliusza Słowackiego był lekturą XIII odsłony Naro-
dowego Czytania, które odbyło się 6 września br. w Klubie Senior+ 

Wspólne czytanie w Klubie Senior + w Bralinie

w Bralinie. Głównym celem tego wydarzenia było przede wszyst-
kim promowanie czytelnictwa oraz popularyzacja najwybitniej-
szych dzieł literatury polskiej. Aleksandra Jokiel - aktywna anima-
torka życia kulturalnego w naszym regionie przybliżyła postać 
narodowego wieszcza. Do akcji wspólnego czytania włączyli się: 
wójt gminy Bralin - Karol Wanzek, Regina Marczak - radna powia-
tu kępińskiego oraz Ewelina Pieles – sekretarz gminy Bralin. Frag-
menty lektury odczytali również przedstawiciele Klubu Senior+ 
w Bralinie: Joanna Kucharska, Krystyna Hołoś, Alicja Betscher, Jo-
lanta Brąś oraz Marian Kucharzak. Na zakończenie spotkania wójt 
wręczył podziękowania lektorom. Wszyscy uczestnicy otrzymali 
pięknie wydany egzemplarz „Kordiana” z okolicznościową pie-
czątką „Narodowego Czytania”. W Bibliotece Publicznej w Bralinie 
mieszkańcy gminy mają również możliwość otrzymania pamiąt-
kowego stempla na przyniesionych przez siebie egzemplarzach 
dramatu Juliusza Słowackiego pt. „Kordian”.

Ewa Jędrysiak

Warsztaty
rękodzieła artystycznego

 W czwartek 29 sierpnia br. w Świetlicy Profilaktyczno-Środo-
wiskowej „Tęcza” w Bralinie odbyły się warsztaty rękodzieła arty-
stycznego. Igły poszły w ruch i oprócz dyni powstały kotki, pieski, 
misie, króliczki, itp. Efekty przeszły nasze oczekiwania. Później sie-
dząc przy ognisku, zajadając się kiełbaską oraz sałatkami (przygo-
towanymi przez Basię, Hanię i Kasię, którym szczególnie dzięku-
jemy) i słuchając muzyki, planowaliśmy kolejne spotkanie. Będzie 
się działo!
 Projekt realizowany jest przez Bibliotekę Publiczną w Bralinie 
w ramach Programu Program Równać Szanse Polsko – Amery-
kańskiej Fundacji Wolności administrowany przez Fundację Civis 
Polonus.

Ewa Jędrysiak Młodzież w trakcie warsztatów 

Punkt Pobrań
w Przychodni MEDICA w Bralinie

 Punkt Pobrań w bralińskiej przychodni będzie czynny w środy w godzinach 8:00 – 
9:30. W ramach jego działalności będzie możliwość wykonania badań laboratoryjnych 
na zlecenie lekarza rodzinnego, jak również badań komercyjnych oferowanych przez 
Laboratorium DIAGNOSTYKA S.A. – powiedział Maciej Gogół – Manager Przychodni 
MEDICA w Bralinie. 
 Uruchomienie punktu pobrań w Przychodni MEDICA w Bralinie wskazywane było mi 
w  rozmowach przez wielu mieszkańców naszej gminy jako potrzeba pierwszej kategorii. 
Bardzo się cieszę, że od najbliższej środy takie działania będą realizowane. Dziękuję całe-
mu zespołowi Przychodni za wsparcie w zgłaszanej przez samorząd gminy inicjatywie – 
powiedział Karol Wanzek Wójt Gminy Bralin. 

red. 

Wójt gminy Bralin Karol Wanzek, lekarz rodzinny 
Anna Ambrozik wraz z Maciejem Gogołem – 
Manager Przychodni MEDICA w Bralinie. 
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 W ramach drugiego zadania w połowie września odbyło się 
„Święto Latawca”. Kolorowe, małe i duże. Z papieru, folii i materia-
łu dumnie prezentowały się na niebie nad Pólkiem. Dzieci z rodzi-
cami, dziadkami, bliższą i dalszą rodziną zjawiły się z kolorowymi 
latawcami, by wspólnie bawić się i rywalizować w sportowych 
konkurencjach. Rzut beretem księdza proboszcza po raz kolejny 
zgromadził wielu śmiałków oraz przyciągnął uwagę wszystkich 
zebranych. Kulminacyjnym zaś punktem było wspólne ognisko. 

Jak organizacje pozarządowe
zmieniają naszą gminę

 W 2024 roku gmina Bralin po raz kolejny zorganizowała otwar-
ty konkurs ofert dla organizacji pozarządowych. Dzięki środkom 
przeznaczonym z budżetu gminy w kwocie 40 000,00 zł lokalne 
stowarzyszenia i organizacje mogły zrealizować szereg projek-
tów, które w znaczący sposób wpłynęły na jakość życia miesz- 
kańców. 

Parafia Rzymskokatolicka pw. św. Anny w Bralinie dzięki dofi-
nansowaniu gminy Bralin w wysokości 4 000,00 zł zrealizowała 
projekt: „Szlakiem Podhala”. Projekt cieszył się ogromnym zain-
teresowaniem – wzięło w nim udział ponad 50 osób. Uczestnicy 
mieli okazję zwiedzić obóz koncentracyjny w Oświęcimiu, Sank-
tuarium Matki Bożej Królowej Podhala w Ludźmierzu, Zakopane, 
Narodowe Sanktuarium Matki Bożej Fatimskiej na zakopiańskich 
Krzeptówkach, Rusinową Polanę, Klasztor Sióstr Klarysek w Sta-
rym Sączu oraz zobaczyli pokazowe ule w Gospodarstwie Pa-
siecznym „Sądecki Bartnik”. Uczestnicy nie kryli radości ze wspól-
nie spędzonych chwil podczas zwiedzania, śpiewów i zabaw.

Zwiedzanie z parafią pw. św. Anny w Bralinie

Koło Gospodyń Wiejskich w Nosalach otrzymało 4 000,00  zł na 
realizację projektu „Dożynki wiejskie”. Celem tego projektu było 
zorganizowanie tradycyjnego święta plonów na terenie zielonym 
przy Domu Ludowym. 
 Podczas dożynek mieszkańcy sołectwa dziękowali za tego-
roczne plony. Dla dzieci przygotowano mnóstwo atrakcji, od 
zamków dmuchanych po konkurencje sportowe, jak np. bieg ze 
snopkiem. Zwieńczeniem dożynek była zabawa taneczna. 

Dekoracje dożynkowe w Nosalach

Akcja Katolicka Diecezji Kaliskiej otrzymała 4 000,00 zł na za-
danie pn. „Poznajemy dobra kultury - wycieczka do Tarnowskich 
Gór - Kopalnia Srebra i Sanktuarium w Piekarach Śląskich” oraz 
1 950,00  zł na realizację projektu „Sportowe Święto Latawca”. 
W  ramach projektu 37 mieszkańców gminy Bralin miało okazję 
poznać historię i kulturę Śląska, płynąć podziemną łodzią, a także 
zwiedzić Muzeum Kopalni. 

Akcja Katolicka zwiedza Tarnowskie Góry

Konkurencje sportowe podczas „Święta Latawca”

Koło Gospodyń Wiejskich w Bralinie zaproponowało mieszkań-
com jednodniową wycieczkę turystyczną do Torunia w ramach 
zadania „Kulturalny Bralin w Toruniu”. Jednym z głównych punk-
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 Zrealizowane projekty przyniosły szereg korzyści dla naszej 
społeczności. Zorganizowane wydarzenia i wyjazdy rekreacyjne 
pokazały, jak mogą stać się mostem łączącym różne grupy spo-
łeczne i wiekowe. Organizacje pozarządowe, dzięki swojemu za-
angażowaniu i pasji, potrafią zmieniać rzeczywistość na lepsze 
– i to właśnie dzięki takim działaniom nasza społeczność staje się 
silniejsza i bardziej zintegrowana.

red. 

Festiwal kolorów zorganizowany w sołectwie Gola

Ochotnicza Straż Pożarna w Czerminie z pozyskanego dofinan-
sowania zorganizowała już III Turniej Piłki Siatkowej Plażowej 
MDP Jednostek z Terenu Gminy Bralin. W ramach zadania zostały 
przeprowadzone rozgrywki pomiędzy zgłoszonymi grupami. Na 
zakończenie przewidziano zabawę przy ognisku. 

Organizatorzy zadbali o konkurencje dla najmłodszych

Z kolei jednostka Ochotniczej Straży Pożarnej w Weronikopolu 
zadbała o najmłodszych mieszkańców sołectwa Weronikopole. 
W Mielęcinie zorganizowano „Dzień Dziecka na sportowo”. Uczest-
nicy wzięli udział w grach i zabawach sportowych. Dla dzieci zor-
ganizowano dmuchańce, bańki mydlane oraz kolorowe tatuaże.

Jednostka OSP Weronikopole z najmłodszymi mieszkańcami sołectwa

Parafia Rzymskokatolicka pw. św. Anny w Bralinie pozyskała 
dofinansowanie w trybie pozakonkursowym, zgodnie z art. 19 a 
ustawy o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie na za-
danie publiczne pn. „Marsz po zdrowie”. Dzięki przyznanym środ-
kom zostały zakupione chusty i opaski odblaskowe z logo gminy 
Bralin dla uczestników „Marszu po zdrowie” na Jasną Górę. 

Mieszkańcy z gminy Bralin przed Jasną Górą

Mieszkańcy Bralina na wycieczce integracyjnej w Toruniu

Koło Gospodyń Wiejskich w Goli zorganizowało festyn w ramach 
„Aktywnych Wakacji". Współorganizatorami wydarzenia byli OSP 
Gola, sołtys wraz z Radą Sołecką oraz radny Marian Kaboth. Dzięki 
ich wspólnemu zaangażowaniu przygotowano szereg atrakcji dla 
wszystkich uczestników, zarówno dla dzieci, jak i dorosłych. Na 
festynie odbyło się wiele rozgrywek sportowych, które sprzyjały 
aktywności fizycznej i zdrowej rywalizacji. Uczestnicy mogli wziąć 
udział w różnorodnych konkurencjach, które dostarczyły wiele 
emocji i zabawy.
 Kolejną atrakcją było wspólne pieczenie kiełbasek. Dużym za-
interesowaniem cieszył się także festiwal kolorów, podczas któ-
rego uczestnicy obsypywali się kolorowymi proszkami. Dla naj-
młodszych uczestników przygotowano zjeżdżalnie dmuchane. 

tów programu było zwiedzanie Domu Mikołaja Kopernika, miej-
sca, które przybliża życie i dokonania słynnego astronoma, pa-
trona bralińskiej podstawówki. Kolejnym przystankiem był punkt 
widokowy na Bulwarze Filadelfijskim, z którego roztacza się ma-
lowniczy widok na Wisłę oraz zabytkową panoramę miasta. Nie 
zabrakło także wizyty przy Krzywej Wieży. 
 Wycieczka była doskonałą okazją do poszerzenia wiedzy o hi-
storii i kulturze Torunia, a także do spędzenia czasu w gronie in-
nych mieszkańców Bralina.
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Zaplanowano fundusz sołecki na 2025 rok
 We wrześniu w sołectwach gminy Bralin odbyły się coroczne ze-
brania wiejskie. Mieszkańcy spotkali się, by omówić najważniejsze 
sprawy lokalne, zaplanować budżet sołecki na kolejny rok oraz prze-
dyskutować kwestie związane z rozwojem swoich miejscowości. 
 Mieszkańcy decydowali, na jakie projekty przeznaczyć środ-
ki finansowe, które mają na celu poprawę jakości życia w sołec-
twach. Wśród najczęściej poruszanych potrzeb były remonty dróg 
lokalnych, remont chodników i dróg dojazdowych do pól, które 
uległy uszkodzeniom po intensywnych opadach, a także oświe-
tlenie uliczne. Ważną kwestią dla mieszkańców jest również in-
tegracja społeczeństwa. Część funduszu została zaplanowana na 
organizację wydarzeń integrujących sąsiednie sołectwa. Zebra-
nia wiejskie w sołectwach gminy Bralin były nie tylko okazją do 
omówienia najważniejszych kwestii lokalnych, ale także do zacie-
śnienia więzi między mieszkańcami, a władzami samorządowymi. 

Lp. Nazwa 
sołectwa

Fundusz so-
łecki – kwota 

Przeznaczenie

1. Sołectwo 
Bralin

59 384,46 zł 2 000,00 zł - doposażenie budynku gmin-
nego przy ul. Lipowej 
4 000,00 zł - organizacja imprezy integra-
cyjnej
5 384,46 zł - doposażenie kuchni w świe-
tlicy „Tęcza”
8 000,00 zł - doposażenie OSP w  sprzęt 
i odzież p-poż.
20 000,00 zł - zagospodarowanie terenu 
za świetlicą „Tęcza”
20 000,00 zł - utrzymanie zieleni na boisku 
sportowym w Bralinie

2. Sołectwo 
Chojęcin

20 368,87 zł Budowa chodnika przy drodze gminnej

3. Sołectwo 
Chojęcin-
-Parcele

53 564,79 zł 7 000,00 zł - doposażenie placu zabaw
8 000,00 zł - organizacja imprez plenero-
wych
4 000,00 zł - usługa utwardzenia dróg kru-
szywem
6 000,00 zł - usługa koszenia trawy na te-
renach zielonych 
19 400,00 zł - zakup 2 lamp solarnych
3 564,79 zł - doposażenie OSP w  sprzęt 
i odzież p-poż.
2 000,00 zł - doposażenie Sali Domu Lu-
dowego
1 100,00 zł- zakup 2 tablic informacyjnych
2 500,00 zł - zakup nawozu do trawy oraz 
materiałów do wykonania odwodnienia 
terenu za Domem Ludowym

4. Sołectwo 
Czermin

24 228,86 zł 7 228,86 zł - doposażenie OSP w  sprzęt 
i odzież p-poż.
17 000,00 zł - zagospodarowanie „Spor-
towej Osady na Wzgórzu” poprzez zakup 
materiałów i wyposażenia

5. Sołectwo 
Działosze

15 915,04 zł 1 000,00 zł - organizacja imprez integra-
cyjnych
3 000,00 zł – doposażenie OSP w  sprzęt 
i odzież p-poż.
11 915,04 zł - usługa utwardzenia dróg 
kruszywem 

6. Sołectwo 
Gola

822,71 zł 10 000,00 zł - doposażenie OSP w sprzęt 
i odzież p-poż.
14 822,71 zł - montaż rolet zewnętrznych

7. Sołectwo 
Mnicho-
wice

27 673,16 zł 7 000,00 zł - organizacja imprezy plene-
rowej
20 673,16 zł - rozbudowa Domu Ludowego

8. Sołectwo 
Nosale

21 556,56 zł 500,00 zł - wymiana elektrod w  urządze-
niu AED
600,00 zł - organizacja imprezy integra-
cyjnej
20 000,00 zł - doposażenie terenu rekre-
acyjnego za Domem Ludowym 
456,56 zł - doposażenie Domu Ludowego

9. Sołectwo 
Nowa 
Wieś 
Książęca

55 346,32 zł 5 000,00 zł - organizacja imprez integra-
cyjnych
50 346,32 zł - stworzenie strefy rekreacyj-
nej przy Domu Ludowym 

10. Sołectwo 
Tabor 
Mały

23 991,32 zł 23 191,32 zł - remont Domu Ludowego
800,00 zł - organizacja imprezy integra-
cyjnej

11. Sołectwo 
Tabor 
Wielki

41 687,89 zł 6 000,00 zł - organizacja imprez plenero-
wych
630,00 zł - wynajem toalet przenośnych
5 000,00 zł - doposażenie OSP w  sprzęt 
i odzież p-poż.
11 103,59 zł - zakup kontenera morskiego 
w celu przechowywania sprzętu
18 954,30 zł - remont sali i pomieszczeń 
Domu Ludowego

12. Sołectwo 
Weroniko-
pole

27 019,93 zł 8 500,00 zł - zakup garażu i przygotowanie 
terenu pod garaż
3 000,00 zł - organizacja imprez integra-
cyjnych
3 000,00 zł - utrzymanie terenów zielonych 
poprzez zakup artykułów ogrodniczych oraz 
krzewów
12 519,93 zł - wykonanie ogrodzenia wo-
kół boiska 

Odprowadzanie deszczówki do kanalizacji
– ważneinformacje dla mieszkańców

Szanowni Państwo,
W związku z coraz częstszymi przypadkami niewłaściwego odpro-
wadzania wód opadowych (deszczówki) do kanalizacji sanitarnej, 
przypominamy, że takie działanie jest niezgodne z obowiązującymi 
przepisami prawa i może prowadzić do poważnych konsekwencji. 
Kanalizacja sanitarna jest przeznaczona wyłącznie do odprowa-
dzania ścieków bytowo-gospodarczych, a odprowadzanie do niej 
deszczówki prowadzi do przeciążenia systemu kanalizacyjnego, 
co może powodować lokalne podtopienia oraz awarie. W związ-
ku z tym apelujemy do wszystkich mieszkańców o przestrzeganie 
przepisów. Przypominamy również, że za nielegalne podłączenie 
systemów odprowadzania deszczówki do kanalizacji sanitarnej 
mogą być nakładane kary administracyjne oraz wymagane natych-
miastowe usunięcie nieprawidłowych instalacji.
Dziękujemy za zrozumienie i współpracę w trosce o naszą infra-
strukturę oraz środowisko.

red. 

Dzięki otwartemu dialogowi i zaangażowaniu społeczności, gmi-
na Bralin może skutecznie planować inwestycje i działania, które 
będą odpowiadały na potrzeby mieszkańców. Spotkania te po-
kazują, że współpraca i wspólne decyzje są kluczem do rozwoju 
lokalnych społeczności.

red. 
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Młodzi Giganci Siatkówki w hali sportowej w Bralinie
 6 września br. w hali sportowej w Brali-
nie odbył się wyjątkowy mecz pokazowy, 
w którym zmierzyły się dwie czołowe euro-

Wójt gminy z medalistami Igrzysk Olimpijskich, 
trenerem Winiarskim oraz Wojciechem Rozdolskim

 Miłośnicy królewskiej gry zebrali się, by rywa-
lizować o tytuł najlepszego szachisty w gminie. 
Wydarzenie to przyciągnęło zarówno doświad-
czonych graczy, jak i amatorów, chcących spraw-
dzić swoje umiejętności. Inicjatorem wydarzenia 
był Jerzy Liebner, lokalny trener szachowy i wiel-
ki pasjonat tej gry, który na co dzień prowadzi 
kółka szachowe dla dzieci i młodzieży w gminie. 
Zawody zostały przeprowadzone w systemie 
szwajcarskim, co zapewniło każdemu z graczy 
równą szansę na rywalizację bez względu na po-
ziom zaawansowania. W turnieju wzięło udział 23 
uczestników w różnym wieku – od najmłodszych, 
po doświadczonych weteranów szachownicy. Po 
zaciętej rywalizacji na podium znaleźli się najlep-
si z najlepszych. W wyniku sportowej rywalizacji 

Szach mat, czyli I Plenerowy Turniej 
Szachowy Gminy Bralin

Zmagania uczestników podczas turnieju

pejskie drużyny – wicemistrz Polski Aluron 
CMC Warta Zawiercie oraz wicemistrz Nie-
miec VFB Friedrichshafen. Mieszkańcy Bra-
lina i okolic pokazali, jak bardzo kochają 
siatkówkę, licznie wypełniając trybuny hali 
sportowej. Wydarzenie to zorganizowa-
no z inicjatywy Wojciecha Rozdolskiego, 
twórcy „Gigantów Siatkówki”, a także przy 
wsparciu samorządu gminy Bralin.
 W trakcie wydarzenia, wójt gminy Bralin 
Karol Wanzek złożył szczególne podziękowa-
nia brązowym medalistom ostatnich Igrzysk 
Olimpijskich w Paryżu, Aaronowi Russellowi 
i Kyle’owi Ensingowi, a także srebrnemu me- 

w duchu fair -play zwycięzcami zosta-
li w poszczególnych kategoriach:
- szkoły podstawowe:
1. Kacper Wojtasik
2. Marcel Ignasiak
3. Hubert Grześkowiak
- open:
1. Bartosz Adamski
2. Maciej Żłobiński
3. Patryk Ignasiak
 I Plenerowy Turniej Szachowy 
Gminy Bralin zakończył się ogrom-
nym sukcesem, łącząc sportową ry-
walizację z integracją lokalnej spo-
łeczności. 

red. 

KGW Chojęcin w strefie wystawców podczas 
finału konkursu „Bitwa Regionów”

 W Gnieźnie 22 września br. odbył się 
krajowy finał konkursu kulinarnego, skiero-
wanego do Kół Gospodyń Wiejskich – „Bi-
twa Regionów”. Podczas imprezy rywalizo-
wały reprezentacje każdego województwa. 
Wśród atrakcji towarzyszących znalazła się 
bogata strefa wystawców prezentujących 
tradycyjne rękodzieło i potrawy regional-
ne. Na zaproszenie Narodowego Instytu-
tu Kultury i Dziedzictwa Wsi, w imprezie 
udział wzięło również Koło Gospodyń 
Wiejskich w  Chojęcinie, które znalazło się 
w grupie 23 Kół z całego kraju, prezentują-
cych swój dorobek. Stoisko KGW Chojęcin 

prezentowało takie dania jak: bigos cygański, 
chleb ze smalcem, pyry z gzikiem, pasztet dro-
biowo-wieprzowy, drożdżówki, babeczki oraz 
pralinki wykonane przez członkinie Koła. Sto-
isko udekorowane zostało rękodziełem człon-
kiń KGW w Chojęcinie, wykonanym na szydeł-
ku i drutach. Udział w wydarzeniu był możliwy 
dzięki współpracy z Urzędem Gminy Bralin, któ-
ry zapewnił delegacji transport. Przygotowa-
nia do wyjazdu były bardzo pracochłonne, ale 
przyniosły wiele satysfakcji, gdyż w wydarzeniu 
udział wzięło wielu zwiedzających, którzy kiero-
wali słowa uznania wobec zaprezentowanych 
potraw i rękodzieła. Bez wątpienia była to rów-

nież możliwość do rozmów i wymiany 
doświadczeń z innymi Kołami Gospo-
dyń Wiejskich. Wydarzenie zakończy-
ło się koncertem zespołu Brathanki 
oraz Oskara Cymsa.

red. 

daliście Mateuszowi Bieńkowi w imieniu które-
go nagrodę odebrał trener Aluron CMC Warta 
Zawiercie, Michał Winiarski, wyrażając wdzięcz-
ność za ich obecność oraz wkład w promocję 
siatkówki na najwyższym poziomie.
 Z kolei 22 września br. odbył się Turniej 
Finałowy Młodych Gigantów Siatkówki, 
w  którym zwycięska drużyna UKS Lider 
Konstantów pokonała UKS Kaniasiatka 
Gostyń 2:1. A to jeszcze nie koniec siatkar-
skich wrażeń w tym roku w hali sportowej 
w Bralinie. O wszystkich planach będziemy 
państwa informować. 

red. 

Reprezentacja Kół Gospodyń Wiejskich 
w Chojęcinie na Festiwalu konkursu
„Bitwa Regionów”
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Agnieszka Lorenc, mieszkanka Bralina, 
matka dwóch synów. Na pierwszy rzut oka 
zwyczajna pielęgniarka, pracująca w  kępiń-
skiej przychodni. Jednak, kiedy kończy dyżur, 
wsiada do samochodu i jedzie nad najbliższe 
jezioro. Tam, w otoczeniu natury, z deską pod 
pachą, staje się kimś zupełnie innym – wolną 
duszą, która znajduje spokój i radość w walce 
z wiatrem. Dzisiaj Agnieszka opowiada nam, 
jak udaje jej się łączyć tak różne światy i co 
przyciąga ją do sportu na wodzie.
 - Może na początek co skłoniło Cię do 
wyboru zawodu pielęgniarki?
 - Wiele czynników nałożyło się na ten wy-
bór. Od zawsze interesowałam się biologią 
i anatomią człowieka, co z góry określało kie-
runki jakimi będę podążać w szkole. W dzie-
ciństwie i okresie młodzieńczym (na różnego 
rodzaju wycieczkach, biwakach czy też wa-
kacjach), zawsze dziwnym trafem znajdowa-
łam się w miejscach czy sytuacjach, gdy ktoś 
wymagał pomocy medycznej czy też opieki. 
W takich nagłych sytuacjach stresowych, 
wymagających szybkiego lecz racjonalne-
go podejscia potrafiłam na chłodno określić 
sposób działania i ze zdwojoną siłą podejść 
do problemu. Jak się okazuje ta cecha w pra-
cy medyka jest niezwykle istotna i przydatna. 
Oprócz tego byłam i jestem osobą opiekuń-
czą, wrażliwą na cierpienie i krzywdę innych. 
Podobno moim dużym atutem jest niezwy-
kła otwartość i życzliwość dla otoczenia.
 - Wiemy, że w młodości byłaś zainte-
resowana malowaniem. Co sprawiło, że 
zaczęłaś poszukiwać nowych pasji i jak 
trafiłaś na windsurfing?
 - Rzeczywiście, malowanie i sztuka były 
jednymi z moich pierwszych zainteresowań. 
Tak do końca nie wiem kiedy i dlaczego za-
przestałam tego. Chyba po prostu potrzebo-
wałam czegoś, co pozwoliłoby mi bardziej 
wyrazić siebie, wyładować emocje, poczuć 
adrenalinę i smak życia. Dlatego stwierdzi-
łam, że sport to będzie coś, co pozwoli mi 
osiągnąć powyższe. Na początku próbowa-
łam swoich sił w aerobiku sportowym, pły-

 - Czy kiedykolwiek wykorzystałaś 
swoje umiejętności medyczne podczas 
uprawiania windsurfingu?
 - Oprócz opatrywania czy też zabezpie-
czenia rozcięć przed zabrudzeniem i zaka-
żeniem, otarć kończyn dolnych swoich czy 
też znajomych, na szczęście nie. Są jednak 
przypadki, że ktoś doznaje poważniejszych 
urazów (różnych złamań, wstrząsów głowy, 
naderwań ścięgien). Mam nadzieję jednak, 
że ja nie będę musiała tego doświadczyć.
 - Zdarza Ci się dzielić swoją pasją z in-
nymi? Czy próbujesz zainspirować innych 
do aktywności fizycznej lub może organi-
zujesz wyjazdy na windsurfing dla znajo-
mych?
 - Tak, oczywiście. Praktycznie co roku 
zarażam swoją pasją kogoś nowego. Często 
są to osoby, które tak jak ja uwielbiają wodę 
i aktywności na świeżym powietrzu. Prze-
ważnie wiele pytań o możliwość pokazania 
- spróbowania z czym tak naprawdę „ten 
windsurfing się je” mam po takich dość in-
tensywnych sesjach na wodzie, gdyż wiado-
mo jest to często niezwykle widowiskowe. 
Gdy na desce stają np. kilkulatki lub młodzież 
z błyskiem w oku oraz dużym entuzjazmem 
słuchają każdych komend, by utrzymać ze-
stawy lub nie mogą się doczekać, by upłynąć 
samodzielnie niewielki dystans, to nie ukry-
wam jest to niezmiernie inspirujące i zachę-
cające do tego, by im to umożliwiać.

Braliniacy z pasją

III miejsce podczas Głuszyńskie Cup 2023

Agnieszka Lorenc na desce windsurfingowej

waniu, rolkach lecz to nie było do końca to, 
czego pragnęłam. Dopiero podczas jednych 
z wyjazdów wakacyjnych na Kujawy stwier-
dziłam, że tak naprawdę fascynują mnie ża-
gle oraz wszystko, co jest połączeniem wody 
i  wiatru. Swój wolny czas starałam się spę-
dzać wśród różnych „wodniaków“, podpatru-
jąc na czym to wszystko polega, jakie daje 
możliwości, a jakie minusy. Naturalnym więc 
było to, że prędzej czy później też podzielę 
ich losy. Windsurfing stał się moją pasją, a na-
wet sposobem na życie dopiero po kilku la-
tach od tych pierwszych obserwacji, gdyż ze 
względów osobistych, logistycznych, a  tak-
że finansowych nie było to proste do osią- 
gnięcia.

 - Co najbardziej lubisz w windsurfingu?
 - Wolność, niezależność oraz to, że nie 
myślę o problemach czy codzienności. Bę-
dąc na desce skupiam się tylko na przyrodzie 
i własnych ograniczeniach, którym czasami 
muszę sprostać, walcząc z żywiołem jaki nie-
sie natura.
 - Jak udaje Ci się łączyć pracę pielę-
gniarki z pasją do windsurfingu?
 - Oj, nie jest to łatwe. Przeważnie w grę 
wchodzą tylko weekendy lub święta. Bardzo 
rzadko udaje mi się spotanicznie wyrwać na 
tzw. „warunek“. Wówczas mam kilka godzin, 
góra pół dnia licząc dojazd i przyjazd, gdyż 
wiadomo oprócz zastępstwa w pracy muszę 
jeszcze zorganizować w tym czasie opiekę 
swoim synom. Niestety sport ten jest uzależ-
niony od wielu czynników, w szczególności 
od warunków atmosferycznych, a one są jak 
wiadomo nieprzewidywalne. Na dodatek 
często bywa tak, że nawet gdy już wiatr się 
sprawdza, to dany akwen, na który mam za-
miar jechać, niestety nie spełnia warunków 
ze względu na: kierunek wiatru, brak odpo-
wiedniego zejścia - spotu, czy też jakość wody 
(ilość glonów czy też wysokość lustra wody).

 - Czy masz jakieś osiągnięcia związane 
z windsurfingiem, z których jesteś szcze-
gólnie dumna? 
 - W sumie jestem osobą, która cieszy 
się z każdych - nawet tych najmniejszych 
osiągnięć. Jako samouk, a na dodatek ko-
bieta, nie mam łatwo w tym sporcie, więc 
już samo to, że pływam na takim poziomie 
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 W związku z Dniem Wszystkich Świę-
tych w Bralinie w dniach 31 października – 
3 listopada br. na odcinku od skrzyżowania 
ul. Lipowej z ul. Słoneczną do cmentarza 
parafialnego w Bralinie (w lesie), a także 
od cmentarza do skrzyżowania z ulicą Rze-
mieślniczą zostanie wprowadzona tym-

Tymczasowa organizacja ruchu na Wszystkich Świętych
czasowa organizacja ruchu, którą przed-
stawiamy na załączonej grafice. 
 Polegać ona będzie na wprowadzeniu 
zasady drogi jednokierunkowej. O wpro-
wadzenie takiego rozwiązania przy okazji 
święta Wszystkich Świętych wnioskowali 
mieszkańcy gminy Bralin od dłuższego 

czasu, dlatego pozytywnie odpowiadamy 
na złożone wnioski. 
 Jednocześnie bardzo prosimy o sto-
sowanie się do znaków, które na ten okres 
zostaną umieszczone w widocznych miej-
scach. 

red. 

i biorę udział w swego rodzaju amatorskich 
regatach windsurfingowych zdobywając 
tam niejednokrotnie statuetki, wyróżnienia, 
rozmaite nagrody, które są dla mnie dużą 
satysfakcją. Co sezon podnoszę sobie też 
poprzeczkę czy wyznaczam nowe cele, któ-
re jak osiągnę celebruję ze zdwojoną siłą. 
Takimi osobistymi sukcesami były chociaż-
by zdobyte ślizgowo co roku nowe akweny 
polski. W przeciągu trzech sezonów opływa-
łam poza tymi moimi najczęstszymi aż dwa-
dzieścia. Bardzo ważne było dla mnie jako 
speedowego windsurfera także to, by pły-
wać z  prędkościami powyżej 40 km/h. Po 
długich i żmudnych analizach błędów, zmia-
nach sprzętu i wyćwiczenia odpowiedniej 
postawy udało mi się to osiągnąć w zeszłym 
roku. Swoją największą prędkość jaką zano-
tował mój GPS odniosłam w listopadzie 2023 

na Przykonie płynąc coś ponad 46km/h. Po-
nadto bardzo sporym wyzwaniem, które-
mu podołałam było także zorganizowanie 
amatorskich regat Głuszyńskie CUP 2023 
w czerwcu ubiegłego roku. W tym roku z po-
wodzeniem zorganizowałam drugie na tym 
jeziorze regaty windsurfingowe Głuszyńskie 
CUP 2024, gdzie zajęłam II miejsce. Było 35 
zawodników z Polski, w tym 4 kobiety. Mo-
mentami wiało prawie 56 km/h. W tym roku 
zdobyłam 1 miejsce jako slalom Kobiet na 
Przykonie, a  4 wśród mężczyzn, 2 jako Foil 
Kobiet.
 - Jakie masz plany na przyszłość? Czy 
jest jakieś miejsce, które marzysz odwie-
dzić z deską windsurfingową? 
 - Plany są różne i jest ich dużo. Napewno 
pragnę podnosić swoje umiejętności w za-
kresie windsurfingu, by jeszcze lepiej i spraw-

niej radzić sobie w coraz trudniejszych wa-
runkach wiatrowych. Jeślii chodzi o  miejsca 
w Polsce jakie chciałabym odwiedzić to też 
jest ich trochę. Na pewno są to Mazury i okoli-
ce podkarpackie, gdyż jeszcze mnie tam z ża-
glami nie było. Co do zagranicznych spotów, 
to zapewne GranCanaria czy Rodos.
 - Czego możemy Ci życzyć?
 - Wiatru, zawsze kiedy będę miała czas na 
to by popływać i odpocząć oraz tego właśnie 
czasu, czy też możliwości by z niego skorzystać.
 - Na zakończenie, Agnieszka z uśmie-
chem podziel się radą, która może zain-
spirować każdego z nas. 
 - ...Carpe diem…Nie bój się wyzwań, ani 
tych w pracy, ani w życiu osobistym. To one 
nas kształtują. A kiedy znajdziesz coś, co daje 
ci radość, trzymaj się tego.

red.


